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Пракуратура Віцебскага раёна ўзбудзіла крымінальную справу 
за службовую падробку работнікаў сельгаспрадпрыемства.

Пракуратура Віцебскага раёна 
ўзбудзіла крымінальную справу ў 
дачыненні да галоўнага заатэхніка, 
галоўнага ветэрынарнага ўрача і 
загадчыка фермы сельскагаспадарчага 
прадпрыемства -- ім інкрымінаваны 
службовы падлог, паведамілі ў службе 
інфармацыі пракуратуры Віцебскай 
вобласці.

Сельгаспрадпрыемства пазбавілася 
больш за 150 галоў буйной рагатай 
жывёлы. Работнікі спрабавалі ўтаіць 
гэты факт. Згодна з матэрыяламі 
справы падазраваныя са студзеня 
2021 года па кастрычнік 2022 года 
ўнеслі заведама ілжывыя звесткі і 
запісы аб агульнай колькасці жывёл, 
якія выбылі, у афіцыйныя дакументы.

Матыў -- карыслівая і іншая асабістая 

зацікаўленасць, якая выказалася ў 
імкненні пазбегнуць прыцягнення 
да матэрыяльнай і дысцыплінарнай 
адказнасці за неналежнае выкананне 
службовых абавязкаў і незабеспячэнне 
захаванасці жывёл пры іх вырошчванні.

Супрацьпраўныя дзеянні папярэдне 
кваліфікаваны па ч.1 арт.427 
Крымінальнага кодэкса Рэспублікі 
Беларусь.

Для арганізацыі папярэдняга 
расследавання крымінальную 
справу перадалі ў Віцебскі раённы 
аддзел Следчага камітэта. Магчыма, 
следчыя разгледзяць і больш 
раннія запісы аб змяненні колькасці 
буйной рагатай жывёлы ў дадзеным 
сельгаспрадпрыемстве.

А.Адамаў

АДКАЗНЫЯ РАБОТНІКІ 
АДКАЖУЦЬ

Распараджэннем старшыні  да 
дысцыплінарнай адказнасці за 
неналежную арганізацыю работы па 
выкананні заявак і прэтэнзій гараджан 
на партале "Мая рэспубліка" прыцягнуты 
дырэктар дзяржаўнага прадпрыемства 
"Гарсвятло", кіраўнік дзяржаўнага 
прадпрыемства "ЖРЭТ г. Віцебска", 
дырэктар дзяржаўнага прадпрыемства 
"Гардармост" і начальнік аддзела жылля 
камунальнай гаспадаркі гарвыканкама.

Акрамя таго гарадская пракуратура 
пасля праведзенай праверкі ўнесла 
прадстаўленне на дырэктара 
«Гардармоста» аб ліквідацыі пару-
шэнняў заканадаўства ў сферы 
добраўпарадкавання і ўтрымання 
населеных пунктаў, а таксама прычын 
і ўмоў, якія садзейнічаюць такім 
парушэнням.

Сяржук Серабро
ННВ

Старшыня Віцебскага гарвыканкаму пакараў кіраўнікоў трох 
камунальных прадпрыемстваў і аднаго чыноўніка за дрэннае 
выкананьне заявак на 115.бел.

СТАРШЫНЯ ПАКАРАЎ 
КІРАЎНІКОЎ Станцию обезжелезивания воды открыли в агрогородке 

Замосточье Витебского района. В дома около 500 человек 
поступила чистая питьевая вода.

Для обеспечения жителей Витебского 
района качественной питьевой 
водой реализуется Государственная 
программа «Комфортное жилье 
и  благоприятная среда» на  2021— 
2025 годы. В 2022 году здесь построено 
5  станций обезжелезивания воды. 
Такое  же количество введено 
в  эксплуатацию и  годом ранее. 
До  конца текущего года в  районе 
планируется открыть еще три станции 
обезжелезивания.

На открытии станции присутствовали 
представители районной власти, 
УП  «Витебскводоканал», жители 
агрогородка и  учащиеся Замосточской 
базовой школы.

Поздравляя местное население 
с таким радостным событием, начальник 
главного управления жилищно-
коммунального хозяйства Витебского 

облисполкома  Юрий Дядело  рассказал 
о  той работе, которая проводится 
на Витебщине по данному направлению. 
На  протяжении трех последних 
лет ежегодно в  области строится 
не менее 40 станции обезжелезивания. 
В  следующем году для этих целей 
также предусмотрены финансовые 
средства, как из  областного, так 
и республиканского бюджета.

Пользуясь случаем, заместитель 
директора по  организационно-
техническим вопросам 
филиала «Витебскводоканал» 
УП  «Витебскоблводоканал»  Вадим 
Копылов  вручил председателю 
Витебского районного Совета депутатов 
Виктору Дорожкину благодарность 
за  плодотворное многолетнее 
сотрудничество.

Реализация инвестиционной прог-
раммы позволит обеспечить жителей 
не  только водой соответствующего 
качества в полном объеме, но и повысит 
надежность системы водоснабжения 
и  минимизировать случаи с  подачей 
потребителям воды ненадлежащего 
качества потребителям.

Светлана ЛЮБОЧКА
«Витьбичи»

МЕНЬШЕ ЖЕЛЕЗА В ВОДЕ

Аляксандр Паўлаў як гулец вядомы 
выступленням за БАТЭ, акрамя гэтага 
гуляў за «Шахцёр», казахстанскі 
«Окжэтпес» і магілёўскі «Дняпро». 
Правёў за нацыянальную зборную 
Беларусі 13 матчаў.

У 2019 годзе завяршыў кар'еру гульца 
і прыйшоў на трэнерскую працу ў 
сталічны "Энергетык-БДУ". У пачатку 2020 
года ўзначаліў дубль клуба, з лета 2021 
сканцэнтраваўся на працы ў асноўнай 
камандзе памочнікам галоўнага трэнера.

Футбольны клуб "Віцебск" па выніках 
сезона-2022 страціў прапіску ў 
наймацнейшым дывізіёне. У чэмпіянаце 

вышэйшай лігі «Віцебск», які завяршыўся, 
трэніравалі Яўген Чарнухін (пачынаў 
сезон), а таксама Сяргей Ясінскі, які 
сумяшчаў сваю пасаду з аналагічным у 
маладзёжнай зборнай Беларусі.

Змяншэнне бюджэту ФК "Віцебск" на 
наступны год пацягне за сабой магчымыя 
змены ў кантрактах футбалістаў і 
трэнерскага складу, магчымы масавы 
зыход з клуба і набор новага "недарагога" 
складу. Што будзе з арэндай футбольнага 
поля на ЦСК, таксама незразумела.

Будзем чакаць новых заяваў прэс-
службы ФК "Віцебск".

А.Адамаў

Прэс-служба "Віцебску" афіцыйна аб'явіла аб прызначэнні 
Аляксандра Паўлава на пасаду галоўнага трэнера клуба.

ВІВАТ ПЕРШАЯ ЛІГА!

За 10 месяцаў бягучага года ў Віцебску 
і Віцебскім раёне зарэгістраваны 154 
выпадкі хваробы Лайма.

Сем з зарэгістраваных выпадкаў 
былі звязаны з нападам кляшчоў 
на чалавека яшчэ ў мінулым годзе. 
За аналагічны перыяд 2021 года па 
дадзеных арганізацый аховы здароўя 
Віцебска і Віцебскага раёна было 
зарэгістравана толькі 39 выпадкаў 
захворвання на клешчавы барэліёз, 
што практычна ў чатыры разы менш.

Усяго па медыцынскую дапамогу 
з нагоды прысмоктвання кляшчоў 
сёлета звярнуліся 2353 чалавекі (рост 
зваротаў на 22,4%), з іх 691 дзіця да 17-
ці гадоў (+28%), паведамляе Віцебскі 

занальны цэнтр гігіены і эпідэміялогіі.
У самім Віцебску ад кляшчоў 

пацярпелі 698 чалавек ці на 19,1% 
больш, чым за аналагічны леташні 
перыяд.

Спецыялісты Віцебскага абласнога 
цэнтра гігіены, эпідэміялогіі і 
грамадскага здароўя даследавалі 
484 кляшчы, з іх 278 (57,4%) 
былі інфіцыраваны барэліямі — 
мікраарганізмамі, якія выклікаюць 
хваробу Лайма.

У мінулым годзе даследавалі 304 
кляшча, і толькі 109 (35,8%) з іх былі 
носьбітамі барэлій.

Зоя Машэка
ННВ

У 4 разы пачасціліся выпадкі хваробы Лайма ў Віцебску і 
Віцебскім раёне.

ХВАРОБА ЛАЙМА  
НАСТУПАЕ

Справа ў тым, што лясгас плануе 
пабудаваць непадалёк ад гэтай 
вёскі ў Скрыдлёўскім лясніцтве 
лесагаспадарчую дарогу. У сувязі з 
гэтым лесаводы просяць неадкладна 
паведаміць, калі вам вядома аб 
знаходжанні або пражыванні ў гэтым 
месцы рэдкіх відаў жывёл і раслін, 
занесеных у Чырвоную кнігу Рэспублікі 
Беларусь.

Наяўную інфармацыю аб чырвонах-
кніжнай флоры і фауне можна паве-
дамляць па тэлефоне 8-0212-48-20-90.

Гэтая інфармацыя патрэбна для таго, 
каб пры будаўніцтве лесагаспадарчых 
дарог прадухіліць магчымае шкоднае 
ўздзеянне на аб'екты жывёльнага свету, 
якія адносяцца да чырванакніжных 
відаў, гаворыцца ў паведамленні лясгаса.

ННВ

Віцебскі лясгас просіць паведамляць жыхароў Віцебскага 
раёна інфармацыю аб заўважаных рэдкіх жывёлах і раслінах 
паблізу вёскі Буцяжы з-за будаўніцтва дарогі.

БУДУЕЦЦА ДАРОГА
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Витебский районный музей выступает с инициати-
вой реконструкции обелиска в агрогородке Вороны.

Памятник, посвященный 
войне 1812 года, еще во времена 
Российской империи был 
установлен в  агрогородке 
Вороны Витебского района.

Восстановить его перво-
зданный облик предлагает 
районный историко-краевед-
ческий музей.

Наверху трехступенчатого 
гранитного обелиска, обне-
сенного цепным металлическим 
ограждением,  — литой 
чугунный крест. На  лицевой 
стороне  — изображение 
Божьего «всестороннего глаза», 
герб с  вензелем российского 
императора и  надпись: «Здьсь 
Ямбургскiе драгуны октября 
1812 года подъ командой 
своего славнаго полковника 
Столыпина сокрушили каре 
французской пьхоты и  взяли 

въ  пльнъ генерала Пуже и  его 
артиллерiю».

Памятник установили в  на-
чале  ХХ века на  средства 
Ямбургского уланского полка 
в  честь военных событий, 
происходивших осенью  1812-
го. Тогда на рассвете 26 октября 
(8  ноября) российские 
войска из  корпуса генерала 
Витгенштейна атаковали про-
тивника в Витебске и вытеснили 
из города. Отступали французы 
одной колонной по  старому 
Смоленскому пути. В авангарде 
находился Витебский интендант 
наполеоновской армии маркиз 
де  Пасторе, а  в  арьергарде  — 
генерал Пуже.

В  погоню за  врагом 
бросился кавалерийский 
отряд полковника Николая 
Столыпина. В  16  километрах 

от  города, возле деревни 
Вороны, неприятельское 
войско заметило, что его 
скоро настигнут, поэтому 
попыталось свернуть 
и  укрыться в  небольшой роще. 
Но  преследователи не  дали 
противнику такой возможности. 
После непродолжительного 
боя несколько сотен французов 
(в  том числе генерал Пуже) 
попали в плен. Были захвачены 
также два орудия и провиант.

Как и многие другие объекты 
на  территории Беларуси, 
обелиск, посвященный 
героическому прошлому, 
пострадал в  годы Великой 
Отечественной войны. 
Гитлеровцы сожгли деревню 
Вороны, а памятник героям 1812 
года снесли. Но позже монумент 
был восстановлен на  прежнем 
месте.

Несколько лет назад 
решением Витебского 
облисполкома памятнику 
присвоили статус историко-
культурной ценности.

Сейчас районный историко-
краеведческий музей, как 
рассказал его директор Андрей 
Кулябкин, выступает 
с  инициативой реконструкции 
обелиска, которая бы включала 
удаление слоев старой краски 
и  реставрацию черного 
гранита. Предлагается также 
благоустроить прилегающую 
территорию, чтобы сохранить 
наследие для потомков 
и сделать его более интересным 
и доступным для туристов.

ЛИЛИЯ ИВЧЕНКО
vitvesti.by

НОВАЯ ЖИЗНЬ ОБЕЛИСКА

У 2020 годзе ў Беларусі было ўсяго 87 электра-
мабіляў. Сёння на ўліку знаходзяцца ўжо 3420. 
У Літве, якая ў гэтых адносінах моцна адстае 
ад іншых еўрапейскіх краін, толькі ў мінулым 
годзе зарэгістравана 2502 электрамабілі. 
У Германіі сёлета са студзеня па верасень было 
зарэгістравана 272 473 электрамабілі. Доля новых 
электрамабіляў на дарогах Германіі ужо дасягнула 
14,6% (кожны сёмы). Для параўнання: па выніках 
2019 года гэтая доля складала ўсяго 1, 8%.

Мы моцна адстаём ад 
Еўропы і не прызнаём тое. 
Так на сумесным пасяджэнні 
Палаты прадстаўнікоў і Савета 
Рэспублікі Рэспублікі Беларусь 
намеснік прэм'ер-міністра Пётр 
Пархомчык паведаміў:

"Дзякуючы прынятым у 2020 
годзе мерам стымулявання 
выкарыстання электрамабіляў 
колькасць электрамабіляў у 
краіне вырасла ў 39 разоў, калі 
параўноўваць 2020 і 2022 гады. 
Сёння на ўліку знаходзяцца 3420 
электрамабіляў.

- Працягваецца будаўніцтва і 
рэканструкцыя энергетычнай 
інфраструктуры. У гэтым 
месяцы у эксплуатацыю новыя 
падстанцыі ў Брэсце, у сва-
боднай эканамічнай зоне 
"Гроднаінвест", а таксама ў Дра-
гічынскім раёне. 

Да канца года плануецца 
ўвесці падстанцыю ў горадзе 
Бяроза". 

Працэс адмовы ад бензінавых 
і дызельных рухавікоў у ЕС 
пойдзе хутчэй, чым яшчэ 
нядаўна чакалася. Volkswa-

gen самае позняе з 2033 года 
будзе выпускаць на сваіх 
еўрапейскіх заводах выключна 
аўтамабілі, якія працуюць на 
акумулятарных батарэях (Bat-
tery Electric Vehicle, BEV). Да 
гэтага часу канцэрн планаваў у 
Еўропе канчаткова перайсці на 
выпуск электрамабіляў паміж 
2033 і 2035 гадамі, а ў ЗША і Кітаі 
- крыху пазней. 

Да 2026 года канцэрн запус-
ціць у серыйную вытворчасць 10 
новых мадэляў электрамабіляў, 
паведаміў топ-менеджэр і 
запэўніў: "У нас у кожным 
сегменце будзе прыдатная 
прапанова". Для прыкладу 
Шэфер назваў электрамабіль у 
ніжнім коштавым сегменце менш 
за за 25 000 еўра, мікрааўтобус 
ID. Buzz і электрамабіль ID. Aero 
(ID. 7), які прыйдзе на змену 
лімузіну VW Passat.

Дырэктар ВMW па збыце 
Пітэр Нота (Pieter Nota) абвясціў 
20 кастрычніка, што план па 
продажах электрамабіляў да 
2030 года, хутчэй за ўсё, будзе 
выкананы датэрмінова. У гэтым 

годзе глабальны збыт BEV 
падвоіцца і перавысіць 200 000 
адзінак. 

З канца наступнага года ў BMW 
будзе 15 мадэляў электрамабіляў 
ва ўсіх асноўных сегментах. У 
выніку, першапачатковая мэта 
- да канца гэтага дзесяцігоддзя 
выпускаць па ўсім свеце 
палову ўсіх аўтамабіляў толькі з 
электрычнымі маторамі - можа 
быць дасягнута "істотна раней 
за 2030 год", падкрэсліў Нота.

Прэзідэнт Францыі Эманюэль 
Макрон аб'явіў: з 2023 года для 
менш заможных французаў 
дзяржаўная субсідыя на 
куплю электрамабіля вырасце 
з 6000 еўра да 7000 еўра (і 
знізіцца для больш заможных 
да 5000 еўра). Да таго ж у 
2024 годзе пачне дзейнічаць 
"сацыяльная праграма лізінгу" 
электрамабіляў, якая дазволіць 
эксплуатаваць іх за 100 еўра за 
месяц. 

Што ж датычыцца стварэння 
зараднай інфраструктуры, 
то са свежых навін згадаем 
зробленую ў канцы верасня 
заяву нямецкай кампаніі Apcoa. 
Да 2035 году еўрапейскі лідэр 
на рынку паркінга мае намер 
усталяваць у сваіх крытых 
паркоўках у 13 краінах звыш 
100 000 тэрміналаў для зарадкі 
электрамабіляў (цяпер іх пакуль 
2500).

А.Адамаў
па матэрыялах 

замежнай прэсы

З ЭЛЕКТРАМАБІЛЯМІ 
АДСТАЁМ АД ЕЎРОПЫ

Внезапно выпавший снег 
и  первые морозы в  выходные 
стали неожиданными подар-
ками для витеблян. Морозно, 
красиво и... травмоопасно.

Людям пришлось оперативно 
достать подходящую верхнюю 
одежду и обувь, а автолю-
бителям еще и «переобуть» 
транспортные средства. Снеж-
ному покрывалу несказанно 
радовалась детвора, а вот 
некоторым взрослым не повез-
ло. Первый снег в этом году 
у них будет ассоциироваться 
с неожиданно полученными 
травмами.

По словам врача-травма-
толога  Василия Степанова, 
заведующего травматологи-
ческим пунктом Витебской 
городской клинической боль-
ницы скорой медицинской 
помощи, с пятницы по 
воскресенье с гололедными 
травмами в учреждение 
обратились 52 человека. 
После падения они получили 
ушибы спины и повреждения 
связок, переломы лодыжек, 

лучезапястного сустава, 
вывихи плеча. Все случаи 
требуют грамотного лечения 
и соблюдения медицинских 
рекомендаций. В зависимости 
от тяжести травмы восстанов-
ление занимает от пары недель 
до нескольких месяцев.

Врач-травматолог напоми-
нает:

– Перед выходом на 
улицу важно знать текущую 
температуру воздуха, прогноз 
погоды на день. Когда есть 
гололед, гражданам пожилого 
возраста лучше остаться дома. 
Перед выходом на улицу 
всем пешеходам необходимо 
подобрать соответствующую 
обувь, которая не будет 
скользить. Чаще всего падения 
происходят в подземных 
переходах, уличных лестницах, 
на малоосвещенных участках 
дороги, при выходе с 
общественного транспорта на 
остановках. Будьте бдительны, 
являясь участником дорожного 
движения, и берегите себя.

vitbichi.by

В Витебске больше 50 человек обратились в травмо-
пункт с гололедными травмами.

ЗИМА ОПАСНА 
ТРАВМАМИ

Кітайская кампанія JAC 
Motors месціцца ў горадзе 
Хефэй правінцыі Аньхой. 
JAC расшыфроўваецца як 
Хуайхэйская аньхойская 
кампанія — па назве правінцыі 
і геаграфічнага рэгіёна, па назве 
ракі Хуайхэ. Гэта не самы вялікі 
вытворца аўтамабіляў у Кітаі, 
кампанія вырабляе каля 500 
тысяч машын за год, пераважна 
грузавых бусаў і пікапаў. 
Электрамабілі JAC выпускае ў 
партнёрстве з «Фольксвагенам».

У Маскве плануюць збіраць 
як аўтамабілі з рухавіком 
унутранага згарання, так і 
электрамабілі. Згодна з данымі ў 
базе Расстандарта, машына з 
бензінавым рухавіком будзе 
выпускацца пад назвай «Масквіч 
3», а электрамабіль будзе мець 
назву «Масквіч 3е».

Улічваючы той факт, што 
беларускі рынак новых аўто 
моцна залежыць ад расійскага, 
можна не сумнявацца, што праз 
некаторы час пасля таго, як 
«Масквічы» паступяць у продаж 

у РФ, яны з'явяцца і ў Беларусі. 
Гэта ў сваю чаргу яшчэ больш 
павялічыць долю кітайскіх аўто 
на нашым рынку.

У мінулым годзе лічба 
прададзеных легкавых 
аўтамабіляў у Беларусі была 
больш за 40 тысяч. Чакаецца, 
што ў гэтым годзе дылерамі 
будзе прададзена каля 14 тысяч 
новых легкавых аўтамабіляў.

Прагназуецца павелічэнне 
долі кітайскіх марак у продажы. 
Іх доля ў кастрычніку ўжо 
перавысіла 60%. Пачынаючы 
з чэрвеня, Geely з'яўляецца 
абсалютным лідарам па 
продажы легкавых машын 
у краіне. Цалкам верагодна, 
што Geely ўтрымае сваю 
пазіцыю. 17 лістапада «БелДжы» 
прэзентавала седан Emgrand7 
New. Кошт новай мадэлі пакуль 
не агучылі, але ў любым выпадку 
гэта будзе самае даступнае аўто 
ў лінейцы, паколькі на бягучы 
момант у Беларусі выпускаюць 
толькі паркетнікі Geely.

А.Адамаў

Вырабляць «Масквічы» маюць на нацыяналі-
заваным заводзе Renault у Маскве з дапамогай 
кітайскай кампаніі JAC Motors.

КІТАЙСКІЯ 
«МАСКВІЧЫ» 
Ў БЕЛАРУСІ?
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ПАДАТКІ

РАСІЯ - БЕЛАРУСЬ

Политический обозреватель Александр Фридман 
рассказал Филину о новой реальности для России 
и ее союзников: «Если официальный Минск 
продолжит участвовать в военных авантюрах 
Москвы, то недалек тот час, когда и Беларусь 
заполучит статус государства-террориста».

О НОВОЙ РЕАЛЬНОСТИ ДЛЯ РОССИИ 
И ЕЕ СОЮЗНИКОВ

— Накануне Парламентская 
ассамблея НАТО признала 
Россию страной-террористом. 
Сегодня Европарламент 
большинством голосов принял 
резолюцию о признании РФ 
г о с у д а р с т в о м - с п о н с о р о м 
терроризма. Что это означает 
для Кремля на практике — в 
экономическом и военно-
политическом измерении?

— Я думаю, что пока речь идет 
о достаточно символических 
шагах. Но, безусловно, крайне 
неприятных для России. Ведь 
одно дело, когда тебя признают 
агрессором, и другое, когда 
ситуация выходит на новый 
уровень. Когда тебя фактически 
ставят на один уровень с группи-
ровкой ХАМАС, Хезболлой 
или Талибаном. Для России это 
очень неприятный момент.

Что касается конкретных 
последствий, то здесь нужно 
смотреть, какие решения 
будут приниматься на уровне 
национальных правительств, на 
уровне ЕС и США.

И, конечно же, если смотреть 
дальше, это еще раз подчер-

кивает то, что с точки зрения 
Европы, с точки зрения 
Запада никакая нормализация 
отношений с сегодняшней 
Россией невозможна. Это еще 
один шаг к тотальному разрыву 
с ней.

Ведь если ты считаешь сегод-
няшний российский режим 
террористическим, признаешь 
его спонсором терроризма, то 
какие тут могут быть разговоры?

Так что, это сильный шаг, но 
стоит посмотреть, какие у него 
будут последствия. Возможно, 
все так и останется на этом 
символическом уровне. А 
может, это станет толчком для 
каких-то решений, которые 
будут приниматься на уровне 
национальных правительств.

— Исходя из опыта стран, 
которые ранее удостоились 
этого статуса, насколько 
эффективна эта мера? Кроме 
того, в этом списке есть и те, 
кто его со временем покинул.

— Отмечу, что это еще и один 
шаг к изоляции. Ведь для тех 
компаний, которые все еще 
ведут дела с Россией, это четкий 

сигнал: смотрите, с кем вы 
сотрудничаете, это государство-
террорист.

Это дополнительный 
прессинг в отношении тех, 
кто все еще рассчитывает на 
сотрудничество с Москвой в 
той или иной форме. Конечно 
же, это повышает давление и 
на Россию, и на национальные 
парламенты и правительства, 
чтобы ими принимались более 
жесткие решения в отношении 
Кремля.

Выйти из этого списка 
теоретически, конечно же, 
можно. Когда в России сменится 
власть, изменится политика. 
Но пока что это только допол-
нительно повышает прессинг.

Я бы здесь добавил еще 
один существенный момент. 
Тем режимам, в отношении 
которых раньше принимались 
подобные решения, было все 
равно. Это одиозные режимы, 
изгои, которые сами избрали 
такой путь для себя.

Все же для России это выглядит 
иначе. Ведь до недавнего вре-
мени она рассматривала себя в 
качестве части Европы, плотно 
сотрудничала с Евросоюзом, 
называла его своим партнером. 
До войны разговор шел о 
западных партнерах, а не о 
«коллективном Западе».

И это очень неприятная 
ситуация для России — когда 
вчерашние партнеры приз-
нают тебя террористом, срав-
нивают тебя с другими подоб-
ными режимами. Поэтому с 
ее стороны можно ожидать 
достаточно нервную реакцию, 
какие-то высказывания от 
Дмитрия Медведева, Марии 
Захаровой. Они это, безусловно, 
услышат и эмоционально 
отреагируют.

И это уже показывает, что этот 
выстрел Европарламента попал 
в цель. Я все же не считаю, что 
России все равно, что она готова 

делать все, что ей вздумается, 
без оглядки на мнение Запада.

У сегодняшней российской 
власти есть комплекс неполно-
ценности. И им очень важно 
доказать, что они не хуже других, 
что с ними нужно вести дела. И 
когда сегодня террористом тебя 
называет не маленькая Эстония 
или Литва, а весь Евросоюз, то 
это, конечно же, больно.

— А как эти решения могут 
повлиять на ближайшего 
союзника России — Беларусь? 
И какой может быть реакция 
белорусского режима?

— Лукашенко, я думаю, и 
рад был бы отдалиться на 
определенную дистанцию, не 
складывать яйца в одну корзину, 
но такой возможности у него 
уже нет. Он слишком сильно 
привязан к России.

Реакция, если она последует, 
будет двухсторонней. Естест-
венно, белорусские власти 
будут возмущаться. Мол, как 
такое возможно, что это все 
политика, происки Запада. Но 
про себя Лукашенко, наверное, 
порадуется тому, что Беларусь 
этот статус не получила.

Вот что для него сейчас 
главное. Ведь с таким статусом и 
репутацией дела совсем плохо 
выглядят.

На практике же это выглядит 
так: если официальный Минск 
продолжит тесное сотрудни-
чество с Россией, особенно это 
касается участия в различных 
военных авантюрах Москвы, 
то недалек тот час, когда и 
Беларусь заполучит этот статус. 
Здесь траектория понятна.

Если вернуться к последствиям 
для других стран, то те из них, 
кто до сих пор не готов осудить 
Россию, но и желает сохранить 
хорошие отношения с Западом, 
вынуждены будут серьезно 
задуматься. Я имею ввиду и 
африканские государства, 
и некоторые постсоветские 

— Азербайджан, например, 
Армению или Казахстан.

Так как это понятное послание 
от Запада — этой России 
никаких послаблений не 
будет. Ведь какие могут быть 
компромиссы с террористом?

— Ранее сообщалось, что 
Европарламент планирует 
признать террористической 
организацией ЧВК Вагнера, 
известную своей активностью 
не только на территории 
РФ. Это может усложнить 
ее деятельность вне границ 
России?

— Эта компания стала 
публичной и известной. А те 
же французы, действующие 
в ряде стран Африки, 
воспринимают «вагнеровцев» 
своими противниками. Приз-
нание ЧВК террористической 
организацией усложнит ей 
работу в любом случае.

В той же Африке некоторые 
правительства пользовались 
ее услугами в своих целях. 
И часто речь не шла о 
преследовании интересов 
России, в большинстве 
случаев «вагнеровцы» просто 
зарабатывали деньги. С такой 
репутацией им это будет делать 
сложнее. Ведь европейцы 
оказывают поддержку 
африканским странам не в 
последнюю очередь под соусом 
борьбы с терроризмом. И 
теперь сотрудничество какого-
нибудь африканского прави-
тельства с этой ЧВК будет 
приравниваться к содействию 
террористам.

Я не думаю, что это повлияет 
глобально на их деятельность, 
но сложности у них определенно 
возникнут. Важно другое: судьба 
«вагнеровцев» решается не в 
Африке, вопрос здесь скорее 
европейский, украинский. Их 
судьба решается в Украине.

Сергей Василевский
«Филин»

Гаворка ідзе ў тым ліку аб 
фіксаваным зборы для тых, хто 
здае ў арэнду нерухомасць, а 
таксама аб адзіным падатку з 
ІП і іншых фізічных асоб. Улады 
таксама хочуць павысіць стаўкі 
зямельнага падатку. А яшчэ 
— увесці падатковыя змены 
для тых, хто трапіў у базу 
«дармаедаў», а таксама з’ехаў за 
мяжу.

Удакладнім, што гэтыя магчы-

мыя падатковыя змены яшчэ 
не прынятыя. Пры гэтым зац-
верджаны канчатковы варыянт 
правак чыноўнікаў у Падатковы 
кодэкс можа адрознівацца ад 
папярэдніх версій правак у гэты 
дакумент.

Падатковыя вылікі
У 2023 годзе хочуць пераг-

ледзець памеры некаторых 
падатковых вылікаў, а таксама 
сумы розных выплат, якія не 

абкладаюцца падаходным па-
даткам. Да прыкладу, даходы 
ад дарэння, якія не абкладаюць 
падаходным падаткам, прапа-
нуецца падняць да 9338 руб-лёў 
(цяпер — 8078 рублёў). Бела-
русы могуць атрымаць пэўную 
суму ў падарунак і не плаціць з 
яе падаходны падатак. З сумы 
перавышэння трэба заплаціць 
падатак па стаўцы 13%, а 
таксама падаць падатковую 
дэкларацыю па выніках года.

Таксама прапануецца павя-
лічыць падатковыя вылікі. 
Да прыкладу, стандартны 
падатковы вылік пры пэўным 
узроўні даходу хочуць падняць 
да 156 рублёў у месяц, калі даход 
у агульнай суме не перавышае 
944 рубля ў месяц (цяпер — 135 
і 817 рублёў адпаведна).

Новыя спосабы, як сабраць 
грошай з «дармаедаў» і тых, 
хто з’ехаў за мяжу

Чыноўнікі хочуць павысіць 
стаўкі консульскага збору. Да 
прыкладу, стаўку за разгляд 
заявы аб выхадзе з грама-
дзянства Беларусі хочуць пад-
няць да 400 еўра (цяпер — 250 
Еўра).

Плату за рэгістрацыю заклю-

чэння шлюбу, уключаючы 
выдачу пасведчання, плану-
юць падняць да 100 еўра, 
а скасавання — 200 еўра. 
Цяпер — па 50 еўра. Чыноўнікі 
таксама прыкметна хочуць 
падняць стаўку за рэгістрацыю 
перамены прозвішча, уласнага 
імя і імя па бацьку, уключаючы 
выдачу пасведчання — да 
200 еўра. Цяпер — 70 еўра. 
За прастаўленне апастылю 
на афіцыйным дакуменце ў 
дыпламатычных прадстаўніцт-
вах і консульствах хочуць 
спаганяць 50 еўра замест 
цяперашніх 35.

Чыноўнікі таксама прыдумалі 
чарговыя змены для «дармае-
даў», гэтым разам — падатковыя.

Фактычна можна казаць 
пра новы падатак, які будуць 
плаціць тыя, каго ўлады лічаць 
дармаедамі.

Хочуць павысіць стаўкі 
акцызаў на алкаголь і цыга-
рэты

У 2023 годзе таксама плануюць 
падняць стаўкі акцызаў на 
алкаголь і цыгарэты. Так, цяпер 
для першай цэнавай групы 
цыгарэт стаўка акцызаў складае 
43,56 рубля за 1000 штук 

цыгарэт, а другі — 91,36 рубля.
У праекце змяненняў у 

Падатковы кодэкс прапісалі, 
што з 1 студзеня 2023 года стаўкі 
акцызаў для цыгарэт першай 
цэнавай групы хочуць падняць 
да 55,6 рубля, з красавіка — да 
66,25 рубля, з ліпеня — да 78,97 
рубля, а ў кастрычніка — да 
95,59 рубля.

Для другой коштавай катэго-
рыі падвышэнне складзе 
паэтапна 107,93 рубля (са 
студзеня), 119,09 рубля (з 
красавіка), 131,38 рубля 
(з ліпеня), 147,03 рубля (з 
кастрычніка).

Гэта значыць стаўкі акцызаў 
на цыгарэты першай цэнавай 
катэгорыі могуць вырасці да 
кастрычніка наступнага года 
амаль на 120% у параўнанні 
з цяперашнімі, а другі — 
прыкладна на 61%.

Праектам правак у Падатковы 
кодэкс таксама прапануецца 
падняць стаўкі акцызаў на 
вадкасці для электронных 
сістэм — да 0,77 рубля за 1 мл. 
Нагадаем, з гэтага года яны 
складаюць 0,15 рубля за 1 мл.

(скарочана)
novychas.online

АСЦЯРОЖНА! ЧАКАЕЦЦА ПАДВЫШЭННЕ ПАДАТКАЎ
Журналісты зрабілі падборку магчымых правак 
па падатках, якія верагодна будуць у 2023 годзе ў 
Падатковым кодэксу.
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РАСІЯГАНДАЛЬ

Глава Совета Республики Наталья 
Кочанова сказала журналистам, что 
белорусы живут хорошо, в стране 
нет дефицита товаров и поводов для 
паники. Наоборот, Лукашенко даже 
ставит задачу отправлять товары 
белорусского производства на 
экспорт, а приезжающие граждане 
стран Балтии закупаются продуктами 
питания в Беларуси.

— Отчасти, как ни странно, Кочанова 
права, — отмечает экономист Лев 
Марголин в экспресс-комментарии 
«Салідарнасці». — Оснований для 
каких-то панических настроений 
в отношении продуктов питания и 
товаров первой необходимости нет. По 

крайне мере, в Минске. Предполагаю, 
что и в регионах ассортиментный 
минимум обеспечивается.

Наверное, есть какие-то проблемы: 
отчасти они зависят от расторопности 
самих торговцев, отчасти от 
того, что крупные торговые сети 
обеспечиваются первоочередно. 
Но голода нет, и я уверен, его не 
будет. Беларусь обеспечивает себя 
основными продуктами на 80-90%.

При этом эксперт допускает, что 
может быть дефицит не основных 
продуктов питания, который связан 
в том числе с новым постановлением 
регулирования цен.

— Я, например, не знаю, есть ли у 

нас в магазинах батончики «Сникерс» 
или «Баунти». Но их действительно 
может не быть. Во-первых, потому что 
есть сложности с поставкой, ведь как-
никак действуют санкции.

Кроме того, есть проблемы, 
введенные самим руководством 
Беларуси. Это искусственно созданные 
транспортные проблемы, например. 
А также меры, связанные с ценовым 
регулированием. Это первое, что 
может привести к сокращению 
ассортимента и даже появлению в 
перспективе пустых полок.

То есть это будет происходить не 
потому, что каких-то товаров нет в 
принципе, а потому что ими невыгодно 
торговать или их невыгодно 
производить, потому что можно 
попасть под административную или 
уголовную ответственность. То же 

касается и импортных товаров.
Что касается тезиса Кочановой о 

приезжающих на закупы граждан 
стран Балтии, то Марголин говорит 
следующее:

— Здесь, конечно, она немного 
лукавит. Если они и приезжают, то 
вовсе не из-за дефицита товаров в 
своих странах, а потому что у нас 
некоторые продукты могут быть 
несколько дешевле, чем у них. В 
странах с рыночной экономикой люди 
умеют считать каждую копейку.

Соответственно, ни о каком голоде 
там речи не идет, как и у нас. Но есть 
разница в ценах, как и в зарплатах. 
Если какие-то продукты у нас на 10-
20% дешевле, то заработки у нас ниже 
в два раза.

Катерина Батлейка
gazetaby.info

Экономист Лев Марголин — о том, что может к появлению 
пустых полок в магазинах в связи с решениями властей в 
последнее время.

«ПРИЕЗЖАЮТ ВОВСЕ НЕ ИЗ-ЗА ДЕФИЦИТА ТОВАРОВ»

У Беларусі не засталося «адвакатаў» 
у працоўным руху, у чым вінаватыя 
ўлады, бо яны ўсіх перасаджалі 
ўласнымі рукамі. А ў выніку 
Міжнародная арганізацыя працы ўсё 
ж такі наважылася ўвесці ў адносінах 
да нашай краіны 33 параграф свайго 
статуту. Раней лідар Беларускага 
кангрэса дэмакратычных 
прафсаюзаў Аляксандр Ярашук 
параўноўваў гэтае дзеянне МАП з 
«атамнай бомбай» у дачыненні да 
краіны. Праўда, такое параўнанне 
ўжываецца цяпер часцяком — 
напрыклад, да адключэнні SWIFT. 
Давайце разбярэмся, што такое 
ўласна МАП, яе 33 параграф, і ці так 
страшны чорт, як яго малююць.

1. Не прафсаюз
Міжнародную арганізацыю працы 

часцяком памылкова ўспрымаюць, 
як нейкі «сусветны прафсаюз». 
Насамрэч, гэта зусім не прафсаюз, а 
структура Арганізацыі Аб’яднаных 
Нацый — ААН.

Прычым, гэтая ААНаўская ўстанова, 
як ні дзіўна, старэйшая за саму ААН. 
МАП была створана ў 1919 годзе 
як падраздзяленне Лігі Нацый — 
папярэдніка ААН, і з тых часоў, нават 
нягледзячы на знікненне Лігі Нацый, 
не спыняла сваёй дзейнасці.

Вы ўяўляеце, які ў сувязі з гэтым у 
яе аўтарытэт?

МАП прымае Канвенцыі і 
рэкамендацыі, прысвечаныя 
пытанням працы, але наўпрост не 
можа прымушаць да выканання 
нават ратыфікаваных канвенцый. 
У МАП існуюць толькі механізмы 
кантролю за выкананнем канвенцый 

і рэкамендацый.
Гэты кантроль ажыццяўляецца 

Камітэтам экспертаў МАП па 
ўжыванні канвенцый і рэкамендацый, 
Камітэтам Адміністрацыйнага 
савета па свабодзе аб’яднання і 
Камітэтам канферэнцыі па ўжыванні 
канвенцый і рэкамендацый. А калі 
нейкая краіна доўга і паслядоўна не 
выконвае рэкамендацыі МАП, то МАП 
звяртаецца да сваіх удзельнікаў (187 
дзяржаў) з «просьбай паўплываць» 
на «адступніка».

Такой паважанай і аўтарытэтнай 
арганізацыі не вельмі і адкажаш. 
І ў 2007 годзе за сістэматычнае 
парушэнне правоў прафсаюзаў 
Беларусь вылецела з сістэмы 
гандлёвых прэферэнцый 
Еўрапейскага саюза. Гэта пазбавіла 
краіну ад 100 да 300 мільёнаў долараў 
на год, а зроблена гэта было — на 
падставе ацэнак МАП.

Яшчэ раз падкрэслім: МАП — гэта 
не прафсаюз, а вельмі паважаная 
і ўплывовая структура ААН. І таму 
яе рашэнні амаль раўназначныя 
рашэнням ААН. Таму яе рашэнні, як 
правіла, выконваюцца.

2. Што такое 33 параграф МАП?
Гучыць гэты параграф прыкладна 

такім чынам: калі якая-небудзь 
краіна сістэматычна парушае правы 
працоўных і прафсаюзаў, то МАП 
мае права прымаць такія рашэнні, 
якія яна лічыць мэтазгоднымі ў гэтай 
сітуацыі.

Што гэта будуць за рашэнні — не 
ведае ніхто. 33 параграф МАП быў 
прыменены толькі адзін раз за ўсю 
102-гадовую гісторыю арганізацыі 

ў дачыненні да М’янмы (Бірмы), дзе 
ваенная хунта ланцугамі прыкоўвала 
работнікаў да працоўнага месца. МАП 
з дзясятак гадоў угаворвала ваенных 
у М’янме змяніць гэтую практыку — і 
ўсё беспаспяхова.

Як казалася вышэй, МАП не можа 
самастойна накладаць санкцыі, 
або прымушаць кагосьці нешта 
выконваць. Але арганізацыя 
звярнулася да сваіх чальцоў з 
заклікам спыніць усялякія стасункі з 
урадам М’янмы.

Паважанай і ўплывовай арганізацыі 
ніхто не адмовіў. М’янма аказалася ў 
эканамічнай і палітычнай блакадзе, 
і хунта даволі хутка «падняла лапы 
ўгору». Менавіта рашэнне МАП 
стала пераломным момантам, якое 
прымусіла ваенных спачатку аднавіць 
правы працоўных, а потым і пачаць 
дэмакратычныя пераўтварэнні.

Што тычыцца Беларусі — толькі 
ўмяшальніцтва незалежных 
прафсаюзаў не дало ўвесці гэты 
33 параграф у дачыненні да нашай 
краіны ў мінулым годзе. Замест 
гэтага Сінявокая ў чарговы раз была 
ўнесеная ў спецпараграф МАП як 
краіна, дзе груба парушаюцца правы 
прафсаюзаў.

Унясенне ўрада краіны ў 
спецпараграф азначае абавязак 
выпраўлення ўрадам канкрэтных 
парушэнняў Канвенцыі МАП, 
указаных у заўвагах Камітэта па 
ўжыванні нормаў Міжнароднай 
арганізацыі працы ва ўстаноўлены 
Камітэтам тэрмін.

Прычым, менавіта кіраўнік БКДП 
Аляксандр Ярашук настойваў на 
непрымяненні гэтага параграфа. 
«Мы, БКДП, міжнародны прафсаюзны 
рух, палічылі, што ўсе наступствы 
гэтага радыкальнага рашэння лягуць 
не на плечы нашай дамарослай 
хунты, а на плечы грамадзян краіны, у 
першую чаргу — працоўных. Таму мы 
вырашылі абмежавацца ўнясеннем 
Беларусі ў спецыяльны параграф 
МАП...», — пісаў ён тады ў фэйсбуку.

Замест таго, каб выпраўляць 
парушэнні Канвенцый МАП, улады 
пасадзілі Ярашука. І ў МАП, нарэшце, 
скончылася цярпенне.

3. Што будзе пасля ўжывання 33-
га параграфа адносна Беларусі?

Самае цікавае, што наступстваў 
пакуль не ведае ніхто. Да сакавіка МАП 
павінна выпрацаваць санкцыйныя 
меры ў дачыненні да рэжыму 
Лукашэнкі, а ў чэрвені зацвердзіць іх 
на канферэнцыі працы.

Некаторыя сцвярджаюць, што 
прымяненне 33 параграфа фактычна 
выкрэслівае Беларусь з МАП і блакуе 
экспарт прадукцыі — таму гавораць 
пра эканамічныя санкцыі аж да 
эканамічнай блакады. Іншыя кажуць 
пра дыпламатычную ізаляцыю на 
міжнароднай арэне. А ёсць і тыя, хто 
лічыць, што ў дачыненні да Беларусі 
наўводзілі столькі санкцый, што 
прымяненне гэтага артыкула будзе 
мець выключна маральны эфект.

Наконт апошняга я вельмі 
сумняюся. Па-першае, МАП 
— не тая арганізацыя, якая 
абмяжуецца выражэннем «глыбокай 
заклапочанасці». Так, яна доўга 
ўгаворвае, але, калі размовы не 
дапамагаюць — б’е балюча, і гэта мы 
бачылі на прыкладзе М’янмы. Па-
другое, на месцы ўрада я б вельмі 
занепакоілася менавіта той самай 
паўгадавой паўзай для падрыхтоўкі 
канкрэтных рашэнняў МАП. Гэта 
азначае, што будуць прааналізаваныя 
ўсе папярэднія санкцыі, і ўдар будзе 
нанесены там, дзе гэтых санкцый 
яшчэ няма.

Па-трэцяе, захады МАП, у 
адрозненне ад ужо наяўных санкцый, 
тычацца не толькі «краін развітых 
дэмакратый». У выпадку з М’янмай 
да санкцый далучыўся, напрыклад, 
Кітай. Таму, калі санкцыйныя меры 
ў дачыненні да Беларусі з боку 
МАП будуць прынятыя, іх павінны 
будуць выконваць усе 187 дзяржаў 
— чальцоў МАП. А гэта і Бразілія, 
і Венесуэла, і Куба, і Аб’яднаная 
Арабскія Эміраты, і Ісламская 
Рэспубліка Іран, і нават Расійская 
Федэрацыя.

Канешне, наконт апошняй ёсць 
вялікія сумневы, аднак усе астатнія 
наўрад ці будуць сварыцца з ААН 
з-за Беларусі. І ўсе разлікі ўраду на 
«экспартазамяшчэнне» за кошт краін 
«дальняй дугі» пойдуць у напрамку 
рускага ваеннага карабля.

Таму, хутчэй, маюць рацыю тыя, 
хто кажа пра «эмбарга на экспарт». 
Дыпламатычная ізаляцыя — таксама 
верагодная. І ўжо дакладна Сінявокай 
на бліжэйшую перспектыву 
давядзецца забыць пра планы 
ўступлення ў Сусветную гандлёвую 
арганізацыю.

Санкцыі МАП — «атамная бомба» 
для эканомікі? Цалкам мажліва. Але 
што будзе канкрэтна, мы даведаемся 
праз паўгода.

Таццяна Лісічэнка
novychas.online

Што такое ўласна МАП, яе 33 параграф, і ці так страшны чорт, 
як яго малююць.

«АТАМНАЯ БОМБА» ДЛЯ ЭКАНОМІКІ БЕЛАРУСІ?
М А П


